
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

På opholdsstedet Borgmesterbakken er de omsorgssvigtede børn dém,  

der gør arbejdet værdifuldt – men også forbandet hårdt. 

  

I anledning af stedets 10 års jubilæum ser forstander Henrik Pedersen og  

pædagogisk koordinator Nana Lindhardt tilbage på et årti, der har forandret 

samarbejdet med både kommunerne og børnene 

 

Det er et tveægget sværd at arbejde på Borgmesterbakken. Det bedste er også det sværeste. 

- Man skal rumme meget, når man arbejder her. Mange af børnene kommer med traumer, svigt eller har 

mistet forældre eller andre vig�ge omsorgspersoner i deres liv. Det er hårdt at se. Men sådan er vores vilkår  

– det er jo ikke papkasser, vi arbejder med, det er børn. Og dét er sam�dig det dejligste ved at arbejde her, 

siger forstander Henrik Pedersen. Han har været med, siden Borgmesterbakken for � år siden blev �l et 
selvejende �lbud under Jysk Børneforsorg/Fredehjem. 

Svært at holde balancen 

Når Henrik og hans medarbejdere forsøger at balancere arbejde og privatliv, ender de 

o�e med at �ppe over mod arbejdspladsen som det sted, hvor de lægger flest �mer 
og energi. 

- Jeg investerer 10-20 procent mere af mig selv her på Borgmesterbakken, end jeg gør 

derhjemme. Det kan godt give mig samvi�ghedskvaler – prioriterer jeg nu rig�gt? 
Men jeg kommer al�d frem �l, at det gør jeg. For behovet er ikke det samme 

derhjemme, mine børn behøver mig ikke 110 procent, men det gør børnene her.  T
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”Det er jo ikke papkasser,  

 vi arbejder med,  

 det er børn”    



Så vi bliver nødt �l at investere meget på arbejdet med de anbragte 

børn – o�e uden at få noget igen. Og det kan være hårdt, siger 

Henrik. 

- Men så taler vi om det. Om, hvad der er svært, supplerer Nana 

Lindhard, der er pædagogisk koordinator på Borgmesterbakken. Hun 

har, ligesom Henrik, været med de seneste � år. 

- Vi har den grundlæggende holdning her, at man aldrig går hjem med 

noget, der fylder. Man må gerne sige det højt �l sine kolleger, man 

må gerne vise sårbarhed. Det gør en kæmpe forskel, siger Nana. 

Derudover synkroniseres medarbejdernes arbejdskalendere al�d med 

deres private kalendere mange måneder frem i �den, så alle kan få 

arbejde og privatliv �l at harmonere så godt som muligt. 

Tillidsfulde og trygge medarbejdere 

Gennem de to �mers interview dukker de igen og igen op i samtalen: 

Kollegerne. Kollegaskabet er Borgmesterbakkens hjerte, der får al�ng 
�l at fungere. 

- Vi har en stor �llid �l og tryghed i hinanden. Jeg er ikke bange for at 
være mig selv og sæte mig selv i spil, fordi jeg har �llid �l, at mine 

kolleger vil mig det godt. Vi er også gode �l at supervisere hinanden, 
fordi vi godt ved, at vi har nogle svære opgaver, fortæller Nana.  

- Både børn og personale kommer også �l mig, hvis der er noget, der 
trykker. Her er der ingen �ernledelse, og jeg er her næsten hver dag, så vi fornemmer hur�gt på hinanden, 
hvis der er noget galt, fortæller Henrik fra sit kontor, der ligger side om side med de yngste børns værelser på 

stueetagen – og hvis dør næsten al�d står åben. 

- Vi har en tydelig og synlig ledelse. Og vi har �llid �l, at vi al�d kan få sparring og høj mødefleksibilitet i 
hverdagen. De �ng bidrager �l vores gode psykiske arbejdsmiljø – og �l at vi har et meget lavt sygefravær, 
fortæller Nana. 

Sygefraværet på Borgmesterbakken ligger på én procent blandt de 19 fastansate medarbejdere. Lidt over en 

håndfuld har været med i de � år, og samme antal er kommet �l siden og har hængt ved. 

- Vi har været sammen i mange år og spiller hinanden gode, fortæller Henrik og suppleres af Nana: 

                                                                                            - Ja, vi har skabt det her sammen, så vi personaler bliver 

også set og hørt om vores tanker og ambi�oner, og det 

giver en følelse af fælles ejerskab. 

Det kommunale samarbejde er vokset 

For � år siden blev der næsten kun visiteret børn fra 

Horsens Kommune, hvor Borgmesterbakken ligger. Både 

Henrik og Nana peger på, at det er nok især er 

Borgmesterbakkens måde at håndtere børnesagerne på, 

som har fordret et voksende samarbejde med de 8-10 
kommuner, som de i dag får visiteret børn fra. 

- Vi er stadig primært ”udførere” af en opgave, men 

kommunerne ser os også mere og mere som 

sparringspartnere. Når der eksempelvis skal matches en 

Nana og Henrik allerforrest  

med resten af personalet bag sig 

 Hvad er det vigtigste i jeres 
arbejde med børnene? 

Henrik: - At rumme de her børn. Og 

give dem håb for, at livet godt kan 

ændres til det bedre. 

Nana: - At vi møder hvert barn 

individuelt. Vi har fx ikke noget, der 

hedder, at alle børn mellem 12 og 

15 skal sove kl. 20. Nogle børn har 

været vant til at sove på forskellige 

sofaer – så dur det ikke, at vi laver 

fælles regler for alle. 



                                                plejefamilie med ét af vores børn, der skal herfra, bliver vi inviteret med i det 

arbejde. Det gjorde vi ikke �dligere, fortæller Nana. 

- De ringer også �l os om samværsplaner mellem et barn og dets forældre. Skal 

det være støtet eller ej, skal det overvåges, kan barnet komme hjem? Det er i 
sådan nogle situa�oner, at de tager os med på råd, fortsæter Henrik. 

- Vi er med �l at kvalificere kommunens beslutninger. Og så ved vi også, at vi o�e   

har formået at sænke konfliktniveauet i mange sager, fordi vi al�d gør meget ud af  
at samarbejde med forældrene, fortæller Nana. 

- Forældrene ser os også anderledes, end de nogle gange ser kommunen. Det er jo kommunen og ikke os, der 

har truffet beslutning om, at deres barn for eksempel skal �ernes. Men noget af det ”goodwill”, vi får fra 

forældrene, kan dryppe lidt af på kommunen, siger Henrik. 

Børn har mere at skulle have sagt i dag 

Det er ikke kun samarbejdet med kommunerne, der har ændret sig gennem de seneste � år. Det har 
samarbejdet med børnene også. 

- Børn og unge har i dag langt mere ret �l at blive hørt og set med de problema�kker, de har. Og stedet, de er 

anbragt, bliver nødt �l at indrete sig. Hvis man som pædagog kører rigidt frem, får man børn og unge i 

opposi�on, og så avler man en magtkamp, fortæller Henrik, der har arbejdet på det socialpædagogiske felt i 

over 30 år.  

Gennem de seneste � år har den samme eksterne psykolog hvert år uddannet personalet i et �dsaktuelt 
emne, så de har fingeren på pulsen, hvad angår børns og unges problema�kker. 

- På den måde står vi alle sammen på det samme faglige fundament, forklarer Nana. 

Børnene banker stadig på, e�er de har sagt farvel 

Nogle børn er på Borgmesterbakken i kort �d, andre længere. De har forskellige problemer og skal håndteres 

forskelligt. Men for personalet har de en fællesnævner: At man skaber �llid og rela�oner �l dem. 

- Vi får en kæmpe omsorg for de her børn. Det kan være svært at sende nogle af dem afsted, og vi har juridisk 

ikke ret �l at vide, hvad der sker dem, når de forlader os. Vi må ikke kontakte dem, men de må godt kontakte 

os, fortæller Nana. 

Det er der heldigvis rig�g mange,  
der gør. Nogle banker på for at 

fortælle, at de er blevet 

studenter, andre at de har fået 

en bil eller er startet på 

uddannelse. 

- Det er i hvert fald ugentligt, at 

der kommer en �dligere ung 
forbi. Det er jo ikke alle børn, 

der er glade for at flyte herfra. 
Og det er jo dejligt, at vi lykkes 
med at skabe noget, der er 

kærligt og �llidsfuldt, siger 

Henrik. 

 

Et særligt minde fra de sidste ti år 

Nana: - Omkring 2014-2016, hvor der var borgerkrig i Syrien, modtog vi en 

del uledsagede flygtningebørn. Det var en fantastisk periode. Det var nogle 

helt andre børneproblemstillinger, end vi var vant til. De var ikke 

omsorgssvigtede, men havde en masse ressourcer og evne til at danne 

relationer. I starten var de naturligvis meget traumatiserede, og nogle af dem 

lå i sengen i flere måneder. Men derefter havde de et fantastisk gåpåmod. 

Henrik: - Det ændrede jo huset fuldstændigt. Der kom liv på alle tidspunkter 

af døgnet. De var vant til at få aftensmad senere, så pludselig sad vi og 

spiste midt om natten. Der blev handlet arabisk, og vi fik virkelig meget 

humus og fladbrød. De fleste var her i halvandet til to år, og i dag har vi 

kontakt til dem alle. 

Nana: - De og vi kæmpede jo sammen for at få deres familier hertil, og vi 

var i lufthavnen med flere af dem, da deres forældre eller familie endelig 

kom. Det var meget rørende. 



Der er særligt ét eksempel, Nana husker tydeligt: 

- Vi havde ha� en dreng, der flytede fra os, og så havde vi ikke set ham i flere år. 

Pludselig stod han uden for døren. Han fortalte, at han havde været gennem et 

alvorligt sygdomsforløb. ”Jeg havde bare brug for at fortælle det �l nogen, der 
kender mig godt,” sagde han �l os. E�er vores snak gik han igen, og så har vi 

fak�sk ikke set ham siden. 

Stadig brug for børnehjemmet Borgmesterbakken 

- Er der brug for Borgmesterbakken de næste � år? I dén grad. Vi har ha� fuldt 

hus de seneste to år, fortæller Henrik. 

- Både fordi vi samarbejder med flere kommuner nu. Og også af andre grunde. De 

første fem år, jeg var her, var der meget sjældent børn på to-fire år. Men nu er 
halvdelen af de børn, vi får, helt små. Det skyldes �l dels, at man i dag sender 

færre små børn i plejefamilie end �dligere. Og i dag er der �lmed mangel på 

plejefamilier. Så når der sker sammenbrud i plejefamilierne, og de må opgive 

deres plejebarn, er der ikke så mange andre plejefamilier at sende videre �l. Og så 

ender børnene hos os.  

Og apropos familielignende konstruk�oner, indskyder Nana en sidste �ng: 

- Jeg savner det gamle begreb ’børnehjem’. Dét er Borgmesterbakken. Vi er ikke en ins�tu�on. Vi er et hjem, 

hvor der bor børn  - vi er bare mange mennesker inde i hjemmet. 

 


